
Ráno po štědrém dnu

Introit:  „Kde je ten právě narozený král?!“

Mt 2,1-6

Dnes je ráno po Štědrém dnu. Po dnu, který děti dlouze očekávají. Naše osmiletá dcerka se
už mnoho dní ptala, kdy bude. A v pondělí hlasitě výskla se slovy: „Ještě dva dny a je tady!“

My dospělí se už takhle neumíme na Štědrý den těšit. Asi proto, že víme co nás v něm
čeká. Ale zastavme se dnes a zamysleme se nad Izraelským národem, který očekával
Mesiáše. Čekal ho mnoho set let. Toto těšení se na Něj, toto očekávání předávali dědové svým
vnukům a ti zase svým dětem. Celý národ věřil, že jednoho dne přijde. Celá národ si byl jist
Božím zaslíbením, nepochyboval, věřil a čekal. Těšil se a radoval. Ano, jednou přijde ten den,
kdy očekávaný Mesiáš přijde. Židé neměli pochybnosti o Božích slibech a tak věřili a čekali.

Možná včera večer zazářily Vaše dětské oči a našli jste pod stromečkem to, co jste si
tolik přáli. Ale mohlo se také stát, že jste tam nenašli něco, na co jste se těšili a nebo, že
to bylo jiné, než jste si představovali. Možná Vám Štědrý den vůbec nedopadl tak, jak
jste si představovali. Možná ho klíčová osoba pro Vaši domácnost musela strávit
v nemocnici. Možná ulehla s angínou a pokyny udílela chraptivým hlasem z postele.
Nebo se někdo těšil na návštěvu a ona se na poslední chvíli omluvila. Pro někoho snad
byly Vánoce poprvé bez milované bytosti. O samotě a beze smyslu. Možná jste dnes
rozmrzelí a neuspokojení z letošních Vánoc. Ale ono vždy záleží na úhlu pohledu. Kam
se zadíváme. Kam svůj pohled upřeme.

Když se vnoučata vrátila z procházky stmívajícím se městem, babička se jich ptala: „Kolik
světélek jste viděly?“ A děti začaly jedno přes druhé volat: „Já viděl světélkující stromek
na náměstí. Mně nadchly ozářené výlohy. Já viděla reflektory, které osvětlily zpívající
skupinu na prknech, co znamenají svět. A já tolik světlel od aut.“A co ty, ptá se babička
zamlklé, již starší, vnučky?“ „Já jsem viděla,“ povídá zamyšleně „oči lidí, kteří kolem nás
procházeli.Každé byly jiné!“

Víte, v tom, je právě to tajemství Vánoc. Záleží na tom, kam se zahledíme. Můžeme vidět
různá světla. Ale můžeme také vidět světla v očích druhých lidí. My nevíme jak letos Vánoce
dopadnou. Je to tajemství! Tajemství Vánoc. Tak, jako děti neví, co pod stromkem bude.
A nebudou to vědět do poslední chvíle. A až nastane ta chvíle, kdy zvoneček zacinká, pořád
ještě uvidí jen zabalené dárečky, ale nebudou vědět, co je v nich. A až jim je dá někdo
do ruky, nebo si na nich sami přečtou své jméno, pak je přijmou jako dar od někoho, kdo je
má rád. Od někoho, komu svítí oči. A to je víc než věc, která se skrývá uvnitř. Je to tak, jak
jsme to mohli číst ve sborovém týdeníku:

« O Vendulce, která hleděla široce rozevřenýma očima do výkladní skříně obchodního domu.
"Podívej se, Jirko, na tu krásnou panenku!" Starší bratr se dobrácky usmál: "Tak si ji kup,
ty panenková!" "Ale vždyť já tolik peněz nemám..."

Když přišel Jiří o několik dnů později domů, nesl pod paží krabici zabalenou do dárkového
papíru. "Copak to máš? Co je v tom balíčku?" ptala se zvědavá Vendulka. "Rozbal si ho, je to něco
pro tebe!" Vendulka s napětím otevřela krabici. "Panenka, moje panenka!" zvolala nadšeně. "Ta je
krásná!" »
Myslíte, že Vendulka svému bratrovi za panenku něco zaplatila? Vůbec ne! Radostně ji přijala
jako dárek a ze srdce za ni bratrovi poděkovala. Bůh si přeje, abychom takovým způsobem
přijali Jeho dar. Nabízí zdarma spasení. Poslal Pána Ježíše, aby za nás zemřel. A každý, kdo věří
v Něho nezahyne, ale bude mít věčný život. Nehledej komplikovanou víru, komplikované
náboženství, složitou církevní nauku. Ty nejvzácnější věci pro život nelze koupit za peníze.
Neprodávají se vůbec. Nýbrž z Boží milosti jsou nám nabídnuty darem a  jsou zadarmo. Proto je
nalézá tak málo lidí. Každý jen nakupuje a chce si všechno zasloužit. Pána Ježíše, Spasitele
a Božího Syna si nemůžeš zasloužit ani koupit. Jen přijmout vděčným a radostným srdcem.
"Těm pak, kteří ho přijali," čteme v Písmu, "dal moc stát se Božími dětmi."



I když jste letos na Štědrý den nenašli přesně to, co jste si přáli. I když Vánoce dopadnou
jinak než jste si představovali. Přesto najdete lásku a ujištění o tom, že vás má někdo rád.
A to je nad všechny dárky světa. A nemusí to být zrovna podle vašich představ.

Tak svět dostal Mesiáše, který nebyl zrovna podle jeho představ. Ale byl to dar
od milujícího Otce v nebesích, který měl své důvody, proč poslal svého Syna právě
do prostých jeslí. Prostým lidem a prostým způsobem, který více než cokoli jiného
vyžadoval od lidí dětskou víru. To, co oči dalších 30 let viděly, bylo pak nevzhledné, jak
píše prorok Izaiáš.  Nic po čem by lid dychtil a co by se nějak krylo s jeho představami.
Uvěřit v Pána Ježíše Krista v době, kdy chodil po tomto světě, bylo mnohem těžší než je
tomu dnes. „Do svého vlastního přišel, ale vlastní jeho nepřijali ho.

Ti, kdo v Něj uvěřili museli mít dětskou víru. Museli uvěřit v cinkání zvonků
a tichému šustění andělských křídel. Nesměli dát na své oči a uši, ano museli uvěřit
srdcem a s odvážným postojem proti všem ostatním. Proti celému národu, který jej
odsoudil jako zločince a poslal na popraviště kříže. Proto je napsáno: „L 18,17 Amen,
pravím vám, kdo nepřijme království Boží jako dítě, jistě do něho nevejde." To proto, že se
království Boží prostě jinak přijmout nedá. Musíme mít dětskou víru,odvahu uvěřit
tomu, co náš rozum odmítá, našemu postavení se příčí a naše vžité tradice pobuřuje.

Tehdejší lidé Pána Ježíše ve své většině nepoznali, odmítli a zřekli se ho. Ne ale
všichni. Někteří uvěřili, těm pak On sám dal moc stát se Božími dětmi, ti se nerodí jen
jako jiní lidé, ti se narodili z Boha.   

V životě, ruku v ruce s Pánem Ježíšem Kristem, se nám mnohokrát přihodí, že
budeme nemile překvapeni, zaskočeni a nebudeme rozumět. Nezapomeňme, že nejde vše
pochopit a kdy jindy než o vánocích bychom si měli uvědomit, že tajemství, víra a důvěra
v Boží lásku jsou více než rozum a zkušenosti. Nezapomeňme Bohu věřit i když v tom
životním balíčku nenajdeme zrovna to, co jsme si přáli. Důvěřujme, že nás má rád a
dobře ví, co potřebujeme i když Ho o to zrovna neprosíme. A prosíme-li, a On nám dá
něco jiného pak věřme, že ví proč to je pro nás to nejlepší. Nechme ve svém životě nějaký
ten prostor pro tajemství a nechtějme vše prozkoumat a pochopit. Vždyť víra a láska
a naděje vítězí nad lží a nenávistí a skepsí i kdyby se „převrátila země a základy hor se
pohnuly v srdci moří“ a naše zkušenosti nevím jak bouřily.

Mluvím o víře, která je důvěrou v toho, který nás má tak rád, že dal to nejdražší
co měl, abych se já  a ty měl dobře.

Mluvím o láska Boží, která je silnější než smrt. Lásce, která připravila všem lidem
takový dar, aby nikdo nemusel zahynout navěky, ale získal skrze Ježíše věčný život.

Mluvím o naději. O naději, která je jistotou odloženou do budoucnosti. Výhledem, že
Bůh připravil těm, kteří Ho milují: „co oko nevidělo, ucho neslyšelo a co ani na mysl
lidskou nevstoupilo.“

A tak nás všechny, kteří věříme Neviditelnému, čeká tajemství. Ať už se Štědrý den
vydařil nebo nevydařil. Tajemství, které se těm nejmenším z nás se vyplnilo včera večer.
A my starší si na ně možná ještě pár let počkáme. Ale jak malí tak velcí se jistě
dočkáme, protože Bůh své sliby plní a nikdy nechodí pozdě. Je to dar o kterém čteme
v poslední knize Bible:  

Dar nového nebe a nové země, neboť první nebe a první země pominou a moře již vůbec
nebude. A viděl jsem od Boha z nebe sestupovat svaté město, krásné jako nevěsta ozdobená pro
svého ženicha. A slyšel jsem veliký hlas od trůnu: "Hle, příbytek Boží uprostřed lidí, Bůh bude
přebývat mezi nimi a oni budou jeho lid; on sám, jejich Bůh, bude s nimi, a setře jim každou slzu
z očí. A smrti již nebude, ani žalu ani nářku ani bolesti už nebude - neboť co bylo, pominulo." Ten,
který seděl na trůnu, řekl: "Hle, všecko tvořím nové." A řekl: "Napiš: Tato slova jsou věrná a pravá."
A dodal: "Již se vyplnila. Já jsem Alfa i Omega, počátek i konec. Tomu, kdo žízní, dám napít
zadarmo z pramene vody živé. Kdo zvítězí, dostane toto vše; já mu budu Bohem a on mi bude
synem. Zj 21:1-7

Bůh buď tedy s Vámi všemi a staň se Vám podle slov Jeho zaslíbení. AMEN


